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ÉVKÖZI V. VASÁRNAP               B év                           1-5 oldal 

 

Olv.: Jób 7,1-4.6-7 – 1Kor 9,16-19.22-23 – Mk 1,29-39 

Kafarnaum környékén 

 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 

 

 

Szentmise bevezetése 

Ünnep van! 

Minden vasárnap ünnepnap! 

 

Kedves Testvérek! A vasárnap üdvösségünkre emlékeztet, istenkapcsolatunkra figyelmeztet, 
ebből fakadóan az egymással való kapcsolatunkra. Az ember üdvössége Istennel való 
kapcsolatától függ, nem a törvényt adó Istentől, hanem a kegyelmet osztogató Istentől! A mai 
vasárnapon gondoljunk erre, amikor egyre hangosabb az istentelenek hangja.  
 

Kevésszer gondolnak arra, hogy ők a maguk meggyőződését, vélekedését tagadó módon 
fejezik ki. Micsoda különbség, amikor mi az igent mondó Istenre hivatkozunk és az 
egymással való kapcsolatunkat nem a tagadás, hanem az igen határozza meg!  

 

Az üdvösségünk kérdése ez! 

Mindennapjaink teljességének  
és életünk kiteljesedésének kérdése! 

 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek! Arra hívtam föl a figyelmünket a mai szentmise kezdetekor, hogy 
üdvösségünk munkálása mennyire fontos, az Istennel való kapcsolatunk és az egymással való 
kapcsolatunk. Ez a kérdés az evangélium kérdése. A mai vasárnapon az evangélium 
dinamikájára kellene figyelnünk, az evangélium hallatlan erejére, amely az egész világot 
bejárja! Hiszen Isten áll mögötte, Jézus áll mögötte és minden hívő ember áll mögötte! 

 

Az ember üdvösségéről van szó! 

Minden ember üdvösségéről! 

 

Akkor is, ha Istenre hivatkozunk, akkor leginkább. Akkor is, ha Jézusra hivatkozunk, akkor 
még inkább. Amikor a hívő emberre hivatkozunk, akkor a felelősségünkre gondolunk 
elsősorban, mert minden ember Istennek kedves gyermeke. Isten azt akarja, hogy minden 
ember valamit fogjon föl abból, hogy ő szeretett lény! Isten szereti az embert! Jézus közel jött 
hozzánk, hogy elhozza Istennek ezt a szeretetét!  
 

Jézus annyira szeret bennünket, 
hogy az életét is odaadja értünk! 

 

Minden hívő ember erre kap felszólítást! Egymásért vagyunk, egymás üdvösségéért, azért, 
hogy az egymással való életünk gazdag legyen. Örömmel tartozzunk össze! Boldogok 
legyünk! A mai vasárnapot ez az egyetlen szó jellemzi, talán így is mondhatom, hogy jellegzi: 
Mindenkié! Senki sem magáé! Mindegyikünk a másiké! Miért ne tágíthatnánk ennyire? 
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Mindegyikünk mindenkié! 

Ahogy az Isten mindenki teremtője 

 és aki mindenkit szeret! 

 

Istenről csak a próféták szóltak különböző jövendölésekben. Jézus az, aki a távollévő Istent 
közel hozta. Jézus Krisztusban Isten közel jött hozzánk, egy lett közülünk, közülünk való. Ha 
mi megértjük az evangéliumot, az örömhírt, akkor magunkévá tudjuk tenni ezt a küldetést:  
 

Egymáséi vagyunk! Mindenkié! 

 

A mai vasárnapon erre kellene jobban odafigyelni: Mit jelent az, hogy Jézus mindenkié! 
Amikor tizenkét éves korában ott maradt a jeruzsálemi templomban és kereste az édesanyja és 
a nevelőapja. Amikor rátaláltak: Fiam! Miért tetted ezt velünk? Nem tudtátok, hogy Atyám 
dolgaiban kell lennem? Akár figyelmeztetés lehet minden szülőnek. Hát nem tudtátok, hogy a 
gyereketek nem a tiétek? Gyerekeitek azért születtek a világra, hogy küldetést teljesítsenek. 
 

Jézus mindenképpen azt mondja: Atyám dolgaiban lenni! Annak az Istennek dolgaiban, aki 
mindenkit szeret! Ez már ki is jelöli Jézus útját, de mindegyikünk útját is. Amikor egy 
alkalommal Jézus tanított, kint ott volt édesanyja és a rokonai. Akkor üzentek Neki, hogy 
anyád és rokonaid keresnek Téged. Kik az Én anyám? Kik az Én testvéreim?  
 

Mindaz, aki teljesíti mennyei Atyám akaratát, 
az Nekem testvérem, nővérem és anyám! 

 

Jézus kijön a zsinagógából, ahol tanított, az evangéliumot, az örömhírt hirdette, azt a nagy 

igazságot, hogy Isten szeretete virraszt a világ fölött. Mindegyikünk életét az Isten hordozza! 
Akkor betegeket hoztak Hozzá. Az egész város itt tolong Péter és András anyósának háza 
előtt Kafarnaumban. Nagyon kedves város lehetett Jézus számára, oly sokszor szerepel Jézus 
életében ez a tengerparti város. 
 

Megtudják az emberek, hogy Jézus ott van, mert meggyógyította Péter anyósát, akit fölemelt, 
így olvastuk az Írásban. Ezt hallottuk, kiemelte az embert a maga kicsinyes világából. Abban 

a pillanatban, amikor meggyógyult – ez az asszony tudja, mi a dolga - szolgál nekik. Amikor 
azt mondjuk, hogy mindenkié, akkor erre az eseményre kell gondolni. Jézus mindegyikünket 
ki akar emelni a maga világából. Amikor az ember csak magának él, akkor beteg. Jézus ebből 
a világból emel ki bennünket. Abban a pillanatban az ember megszabadult önmagától. 
 

Ha ismernénk egymást, rádöbbennénk arra, hogy mennyivel gazdagabbak vagyunk, amikor 
egymás felé fordulunk és egymás életét kezdjük szolgálni. Micsoda tágassága ez a mi egyéni 
életünknek. Kiszabadulunk abból a világból, amelyben csak magunkra figyelünk, magunkkal 
törődünk. Minden gondunk-bajunk magunk körül forog.  
 

Jézus kiemel bennünket ebből a helyzetünkből, 
hogy másokért élhessünk! 

 

Amikor megtudják, hogy Jézus itt van, akkor – ahogy hallottuk - szinte az egész város 
odamegy. Akkor Jézus egyszerűen továbbindul. Másutt is hirdetni kell az evangéliumot, mert 
Jézus mindenkié! Jézus a világ Megváltója! Jézus minden embert ki akar szabadítani a maga 
kelepcéjéből, hogy rádöbbenjen minden ember arra, hogy nem a magáé. Ettől szenvedünk!  
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Ettől szenved a világ, hogy az emberek – úgy tűnik – elegendőek önmaguknak. Ettől 
szenvedünk, önmaguktól és attól, hogy a másik meg hiányzik. Sajátos ez a helyzet! 

 

Még egy nagyon fontos üzenete is van ennek, Jézus nemcsak evangéliumot hirdet, nemcsak 
az üdvösségünkről beszél, nemcsak isteni igazságokat tanít, hanem gyógyít! Jézus gyógyít is! 
Tanítás és gyógyítás! Isteni örömhír és az ember gyógyítása összetartozik. Hadd legyek kicsit 

hazabeszélő. A Betegápoló Irgalmas Rend küldetése talán minden szerzetesrendnél jobban, 
ezt az alapigazságot fejezi ki.  
 

Az Egyház küldetése nemcsak az igazságok hirdetése, 
hanem a gyógyítás is! 

 

A történelem során, az igehirdetésen túl a betegekkel elsősorban és leginkább az Egyház 
foglalkozott. Arra kellene jobban odafigyelnünk, hogy a krisztusi lelkület azt jelenti: odaállni! 
Ha egy ember beteg, ha a krisztusi lelkület nem áll oda a beteg ember mellé, akkor lelkileg is 
beteg lesz.  Aki testileg beteg, ha nincs, aki odaálljon mellé, akkor lelkileg is beteg lesz. 
 

Lelkileg beteg a világ! 

 

Mintha megfeledkeznénk erről a krisztusi lelkületről! Példájával bemutatja Krisztus, hogy 
gyógyít is, mert tudja, hogy oda kell lépni minden emberhez, mert mindegyikünk beteg. Ez 

azt jelenti, hogy a lelki betegségtől szabadulunk meg. Az Irgalmas Rend gyógyító kultúrájáról 
beszélve, mikor fogja fel a világ, hogy ezt a krisztusi lelkületet kell megjeleníteni a gyógyító 
kultúrában. A gyógyítás nem csupán terápia! 
 

A gyógyítás azt jelenti, 
hogy odaállunk az ember mellé és lelkileg gyógyul! 

 

A mai vasárnapon ezekkel az értékekkel kell szembesülnünk. Ehhez hozzátehetem azt, hogy a 
keresztény hit hármas dimenziója nagyon de nagyon fontos, ezt az igazságot fejezi ki. 
 

Az első:  
Az evangélium üzenete! 

A második:  
Az emberek szolgálata! 

A harmadik:  

Az imádság! 
 

Figyeljük Jézus példáját. Evangelizál, tanít, Isten igazságait hozza az emberek tudomására. 
Aztán gyógyít, megjelenik az emberek életében, odaáll melléjük. Ez az új világ! A régi világ 
elment az ember mellett. Ez krisztusi ajándék. A harmadik az imádság. Jézus mindezt teszi és 
elvonul, hogy Istennek válaszoljon, aki szólítgat bennünket. 
 

Az imádság az ember válasza az Istennek! 

 

Nem tudtátok, hogy Atyám dolgaiban kell lennem? Nem tudtátok, hogy Isten arra szólít föl 
benneteket, hogy egymás mellé álljatok oda és lelkileg gyógyuljatok meg? Válaszoljatok 
Istennek! Amikor imádkoztok, akkor tudatosítjátok magatokban, hogy mindennél fontosabb 
az Isten akarata! Ahhoz kell igazodnia az embernek! 
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Olyan szívesen mondanám egyszer a keresztény politikusoknak: – ha van ilyen, talán van – 

nagyon kérném, ne használják azt a szót: papolnak. Még ők is mondják, azt akarják kifejezni, 
hogy az Egyház az csak mondja az evangéliumot, de mintha ez elég is lenne neki. Mintha 
megfeledkeznénk arról, - vannak mulasztásaink, bűneink, hiányosságaink – hogy van-e még 
egy eszme, amely úgy állítja oda az embert a másik ember mellé, főleg a beteg mellé! 

 

Jézusnak ez a legfontosabb üzenete! Jézus hogyan hirdethetné az evangéliumot, ha nem venné 
észre az ember baját? Erről van szó, hogy mi odaállunk a bajban lévő ember mellé, odaállunk 
az ember mellé, amikor különböző ismeretekre tanítjuk meg őket, odaállunk az ember mellé, 
amikor gyógyítjuk őket. A világ az istenes világtól tanulta meg ezt az üzenetet! 
 

Ismerjük, hogy az ateista világ szívesen venné azt, ha az Egyház csak hirdetné az Igét és ne 
törődjön semmi mással. Hagyja ott az iskolákat. Mi közünk van az emberekhez? Hagyjuk ott 
a kórházakat. Mi közünk van nekünk a beteg emberekhez? Mi hirdessük csak az Igét. Nagyon 
jól tudják ők azt, hogy önmagában ez semmit se ér! Mit ér az ismeret, mit ér a törvény, ha 
nincs benne lélek! A törvény nem veszi el a bűnt, csak megmondja, mi a bűn és mi az erény.  
 

Hogy felsóhajt Szent Pál: 
Látom a jót, helyeslem is, mégis a rosszat teszem! 

 

Gyengék vagyunk, gyarló emberek vagyunk. Tudjuk, mi a jó, mi a rossz, mégsem tesszük 
mindig a jót, mert a törvény nem veszi el a bűnt, de a hit kegyelme jócselekedetben jelenik 
meg, mert hit cselekedet nélkül halott. Igen, ott megszűnik a bűn, mert a szeretet sok bűnt 
elvesz. Bűnös lelkünk a szeretet cselekedetei által gyógyul. 
 

Rendkívül fontos, hogy a mai vasárnapon ezekkel az igazságokkal szembesüljünk. 
Rádöbbenjünk arra, hogy Isten valóban mindenkié! Jézus valóban mindenkié! A hívő ember 
valóban mindenkié! Jó lenne, ha a többiek, akik messze vannak Istentől, akik nem ismerik 
Jézust, azok valamit megsejtenének a hit kegyelméből! Abból az erőből, ami a mi 
jócselekedeteink által van jelen a világban! Ha erre rácsodálkozhatnak az emberek, akkor 
nemcsak gyógyulnak, talán reménykedhetünk, hogy csatlakoznak is!  
 

Magukévá teszik ezt a krisztusi küldetést: 
Mindenkiért! 

 

Nagy ajándék ez! A világ, amelyben élünk, nem így gondolkodik. Sajnos, mintha azt hinnénk, 
hogy elegendő tudni, amit tudni kell. Ennek vagyunk a megszállottjai, ennek vagyunk a 
kiszolgáltatottjai. Mintha elfelejtenénk azt, hogy a hit kegyelme a világ megújítója, a mi 
áldozatkészségünkben megnyilatkozó szeretet cselekedetei. 
 

Az elmúlt héten tárgyaltunk a minisztériumban az egyházi gyógyító intézmények 
küldetéséről. Még Magyarországon sem értik, akkor mi van Nyugat-Európában? 
Átalakulóban van az egész egészségügyi rendszer, szembesülünk az új ajánlatokkal. Vannak 
olyan megfogalmazások ezekben az ajánlatokban, ami például a keresztény kórházakra nem 
érvényes. Néztek egymásra, akik ilyen intézményeket képviselnek. Én nagyon szerényen a 
végén csak egy kérdést tettem föl: A keresztény kórházak nem közfeladatot látnak el? 

 

Ez olyan volt, mintha valami égből jött üzenet lenne, miközben az első mondatban ez 
szerepel. Amikor ezt konkretizáljuk, akkor mintha ezt elfelejtenék azok, akik ezt a nagy 
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átalakítást végzik, aminek örülünk is, meg nem is. Mi mindenképpen örülünk, az orvosok 
kevésbé örülnek, azt látjuk. Evangélium és gyógyítás egyházi program. 

 

Evangélium és gyógyítás isteni mű! 

Mi mondjunk rá igent! 

 

+  A M E N  + 

 

Imaszándék a Mi Atyánkhoz 

 

Kedves Testvérek!  
Most, amikor az Úr imádságát imádkozzuk, akkor gondoljunk arra, hogy sajátos napokat 

élünk, amikor a gyógyító szolgálatnak az átalakításáról van szó. Mindannak az anomáliának a 
megszüntetéséről, amit a kommunista évtizedek ránk kényszerítettek. Imádkozzunk azért, 
hogy sikerüljön ez a mű és egy másfajta szemlélet, talán még azt is kérhetnénk, hogy ez a 
krisztusi szemlélet legyen erőteljesebben jelen a gyógyító szolgálatban, mint korábban volt. 
 

Mi Atyánk… 

Könyörögjünk 
Istenünk, te egy Kenyérből adtál ennünk és egy kehelyből adtál innunk, segíts, hogy egyek 
legyünk Krisztusban és örömmel munkálkodjunk az egész világ üdvösségén Krisztus, a mi 
Urunk által.                                                                                                                          Amen 

 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek!  
Szeretném, ha tudnák, hogy ezt a szentmisét a ministránsokért ajánlottam fel. Megköszönöm a 
szüleiknek a kisebbekkel kapcsolatosan, minden vasárnap kicsit több gondjuk van, hogy 
ideérjenek. A nagyobbak már önjárók. Mindenképpen szeretném a családok egyetértését, 
hogy ez a szolgálat az Önök gyermekei által gazdagabb, szebb és méltóbb! 
 

Ezen a héten lesz a betegek világnapja 11-én, amely napon a Lourdes-i Boldogasszony 

emlékét is idézzük. 11-én este ½ 6 órakor lesz a szentmise, a betegekért imádkozunk és 
mindazokért, akik a gyógyításukban, gondozásukban részt vesznek. Azért is imádkozunk, 
hogy a krisztusi szellem jelen legyen a gyógyításban. Nem elég a testtel foglalkozni, az 
terápia. A szakemberek azt mondják, hogy ha csak a testtel foglalkozunk, akkor félő, hogy 
lelki betegek lesznek az emberek. Embert kell gyógyítani, aki testes-lelkes lény.  
 

Van mit megköszönni Istennek! Nekünk különösképpen, ha összehasonlítjuk az ország 
törekvéseit a nyugati világ gyógyító kultúrájával, akkor magasan a felett vagyunk azáltal, 
hogy mi fontosnak tartjuk a lelki gyógyítást is. Ezen a héten volt Szent Balázs vértanú püspök 
ünnepe. Aki kéri, az a szentmise után Balázs-áldásban részesülhet! 

 

Ha lesz olyan valaki, aki azt gondolja, hogy általános áldás is elegendő neki, nem személyre 
szabottan, azért most a szentmise végén Balázs-áldást adok. Szent Balázs vértanú püspök 
közbenjárására őrizzen meg titeket Isten a torokbajtól és minden más bajtól az Atya, a Fiú és a 
Szentlélek nevében. A szentmise véget ért! Menjetek békével! Istennek legyen hála!  
 


